
Jarní dopis 
evangelického sboru ve Svitavách

včetně zprávy o životě sboru za rok 2015

Milé sestry, milí bratři, 
obsahem jarního dopisu je velikonoční pozdravení našeho vikáře Kamila Vystavěla, dále 

zpráva o životě sboru, kterou předkládá staršovstvo jako podklad pro jednání sborového 
shromáždění, které se bude konat v neděli 6. března po bohoslužbách ve Svitavách. Týden na to, v 
neděli 13. března se bude konat další sborové shromáždění v Radiměři i ve Svitavách. Jeho jediným
bodem bude opakovaná volba kazatele sboru. O tom se dočtete níže. V závěru dopisu je také 
pozvání na (nejen) velikonoční bohoslužby a setkání.

Srdečně zdravíme a těšíme se na setkání při různých příležitostech.
Staršovstvo svitavského sboru

Velikonoční slovo
Přicházející velikonoční čas dává příležitost k tomu, abychom zaměřili svoji pozornost na tu 

prazvláštní a obtížně popsatelnou událost, které říkáme Ježíšovo vzkříšení. Ale má to háček. Nikdo 
na světě nemá jednoznačný důkaz, že se tato událost doopravdy stala. Nikdo však nemá ani 
jednoznačný důkaz, že se ta událost nestala. Místo důkazů však existují výpovědi svědků, kterým 
můžeme, ale také nemusíme věřit. Jak to tedy bylo? Byl nebo nebyl Ježíš vzkříšen? Slavíme o 
Velikonocích největší světovou událost, a nebo největší světovou fámu? Buď se to stalo, nebo se to 
nestalo. Víc možností na výběr nemáme. Buď spoléhám na to, že Bůh Ježíše vysvobodil ze smrti, 
anebo mi nezbývá než spoléhat na to, že smrt zvítězila nad Ježíšem právě tak, jako vítězí nad 
každým jiným živým tvorem. Která z možností se zdá být přesvědčivější?

Jestliže smrt zvítězila i nad Ježíšem, jestliže tedy on nebyl vzkříšen, pak z toho vyplývají 
určité závěry: Znamenalo by to, že Ježíš a jeho způsob života pro nás nemá žádný zvláštní význam 
ani smysl. Znamenalo by to, že Ježíšem zastávané hodnoty (jako např. důvěra, láska, svoboda nebo 
soucit) nemají Boží podporu a zastání, a tedy nemají trvalou váhu ani platnost. Znamenalo by to, že 
Kristovi vyznavači – křesťané – věří zbytečně, nadarmo, protože spoléhají na prázdné a klamné 
svědectví.

Ale co když to bylo ve skutečnosti jinak? Co když přece jen smrt v Ježíšově případě neměla 
poslední slovo? Jestliže Ježíš vzkříšen byl, pak to znamená, že jeho životní styl nemůže být zmařen 
nikým a ničím, dokonce ani úmrtím. Znamená to, že hodnoty a postoje, které Ježíš zastával, se 
během času nezkazí, neopotřebují, jsou spolehlivé a dávají lidskému životu trvalou váhu. Má tedy 
dobrý smysl zastávat právě tyto trvalé hodnoty, právě tento životní styl. Má smysl spoléhat právě na
Ježíše, protože za ním stojí život darující a život obnovující Bůh. Je-li svědectví o Ježíšově 
vzkříšení pravdivé, tak máme důvod k naději – navzdory tomu, co zlého se děje ve světě a v našich 
životech.

Věřím, že Bůh Ježíše vysvobodil ze smrti a zániku. A proto doufám, že může být darován 
nový pohyb všemu, co je strnulé, co se zdá být nezměnitelné a nepolepšitelné. Mám důvod k naději,
že Bůh obnovuje a napravuje to, co je poničené a zruinované – ať už ve mně nebo v naší 
společnosti. Doufám, že všelijak polámané a bolestivé vztahy mezi lidmi mohou být znovu 
narovnány a uzdraveny. Vždyť Bůh je obhájcem života. On má moc uhájit dobro a život za všech 
okolností, dokonce i ve smrti. A jsem si jist, že on touto svojí mocí působí také nyní mezi námi.

Inspirováno biblickým textem 1. Korintským 15,14-22
Kamil Vystavěl, vikář



Zpráva o životě sboru

Ohlédnutí za uplynulým rokem

Při ohlédnutí za uplynulým rokem chceme předně vyjádřit vděčnost za mnohá setkávání, 
rozhovory, vzájemnou pomoc a povzbuzení. Setkávali jsme se pravidelně při bohoslužbách každou
neděli ve Svitavách, každou sudou neděli v měsíci v Radiměři. Ve Svitavách se schází obvykle 
kolem třiceti až padesáti lidí, v Radiměři kolem čtrnácti. První neděli v měsíci a o svátcích jsme 
slavili večeři Páně, třetí neděli bývaly ve Svitavách rytmické bohoslužby (zpěv doprovozen 
rytmickou kapelou). Už druhým rokem bývalo (byť ne pravidelně) téma nedělních bohoslužeb 
shodné s tématem, které děti probíraly v nedělní škole. Nově jsme začali stejné biblické texty číst v 
předcházejícím týdnu na biblických hodinách ve Svitavách a v Radiměři. Rozhovory nad 
jednotlivými tématy jsou obohacením jak pro účastníky biblických hodin a zároveň posluchače 
nedělních kázání, tak pro kazatele. Biblické hodiny neprobíhají obvykle jako souvislý výklad, spíš 
jde o společný rozhovor vycházející z biblického textu. Někdy se textu držíme, jindy se od něj dost 
vzdálíme. Na středečních biblických hodinách ve Svitavách bývalo od osmi do dvanácti až čtrnácti 
lidí, v Radiměři (obvykle čtrnáctidenně v zimních měsících) nás bylo většinou osm. Ke křesťanské
výchově (náboženství) se děti (nejen děti členů sboru) scházely ve dvou věkových skupinách. Čtyři
dospívající se scházeli k přípravě ke konfirmaci, kterou plánujeme na letošní svatodušní neděli. 
Jsme vděčni, že se v uplynulém roce scházela s větší či menší pravidelností také menší skupina 
mládeže. Pravidelně se také scházeli Třicátníci, což je terminus technicus pro setkávání dvacátníků
až čtyřicátníků. Scházeli se někdy na faře, jindy v rodinách. Starší generace se scházela k 
dopoledním Kavárničkám s různorodým programem. Sborové prostory jsou také již tradičním 
zázemím pro zkoušky Rakosu – ekumenického pěveckého sboru, který v uplynulém čase zpíval při
svátečních evangelických i katolických bohoslužbách (Vánoce, Velikonoce). Nejen s katolíky, ale i 
se členy jiných církví jsme jako obvykle společně slavili dvoje bohoslužby v rámci lednového 
Týdne modliteb za jednotu křesťanů. Vedle toho jsme se pravidelně setkávali při ekumenickém 
Večerní ztišení se zpěvy z Taizé. Scházíme se jednou měsíčně střídavě v naší modlitebně, v 
katolickém kostele na náměstí a v pravoslavné kapli u nádraží. K významným ekumenickým 
bohoslužbám, bohoslužbám smíření, jsme se sešli začátkem července v Bílém kostele 
u příležitosti výročí upálení mistra Jana Husa. Po nich jsme se setkali k družnému rozhovoru při 
hojném občerstvení ve farní katolické stodole. Jan Hus (přiblížení s jeho životem a dílem) byl také 
připomenut v rámci Noci kostelů, ke které jsme opět přispěli programem. 

O Velikonocích jsme se opět sešli při Sederové večeři. Na červnový výlet na kolech jsme se 
tentokrát vypravili do Mladějova, na farní zahradě jsme „opékali s hosty“ – Martou a Janem 
Kellerovými, kteří vyprávěli o životě farářské rodiny v době minulé. V červnu se v našem sboru 
konala také Seniorátní rodinná neděle. Zahájena byla ojedinělými rytmickými rodinnými 
bohoslužbami pod širým nebem na zahradě, kde probíhal i další společný program. Nejen s 
radiměřskými (jako zakončení biblických hodin) jsme jeli na bohoslužby do Moravské Chrastové
a odtud pak do Spělkova nejen obhlédnout lány medvědího česneku.

V létě se konal jako každoročně tábor pro děti (i mládež) na Zbytově. Tématem byla 
Ježíšova podobenství, z nichž zůstalo několik pozoruhodných, dětmi vytvořených fotorománů. 
Sborový pobyt, kterého se účastnilo na třicet členů a přátel sboru, se tentokrát konal v Prasklicích 
na Vyškovsku.

Na podzim se uskutečnil dlouho připravovaný sborový zájezd do Polska. O tom samostatná 
reportáž níže. Na pěší vycházku jsme se vypravili do Pivnické rokle nedaleko Nových Hradů.

Další ojedinělou událostí bylo posvěcení nově objeveného a opraveného evangelického 
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hřbitova. Jedná se o malý prostor přiléhající k obecnímu hřbitovu. Hřbitov se minimálně od 60. let 
minulého století neužívá, byl zarostlý a téměř upadl v zapomnění. Na jeho existenci upozornil 
místní historik Milan Štrych, který s místními mladými historiky pátral po zemřelých vojácích z 
prusko-rakouské války. Díky jeho péči a financím města, kterému prostor patří, byly na hřbitově 
očištěny a uspořádány existující náhrobky a nově vztyčen památník tam pohřbeným obětem 
zmiňované války. Hřbitov byl za veliké účasti místních (v rámci vzpomínkové akce při příležitosti 
149. výročí prusko-rakouské války ve Svitavách) posvěcen slovem Božím a modlitbou v sobotu 
5. září.

Vánoční divadlo – Vánoce na pumpě – hrály děti jako obvykle při bohoslužbách na čtvrtou 
adventní neděli a vedle toho již podruhé – pro velký úspěch – také odpoledne pro veřejnost.

V září k br. faráři nastoupil na vikariát (roční kazatelská praxe před nástupem na samostatný 
sbor) br. Kamil Vystavěl. Jeho zapojení do života sboru spolu s manželkou Lenkou a dcerami 
Maruškou a Noemi je pro všechny vítaným obohacením. Věříme, že mu zkušenost v našem sboru 
bude povzbuzením pro další práci v církvi. 

Pokřtěny byly Sára Šmídová (1 rok), Vaneska Renzová (12 let) a Emma Konečná (11 let). 
Členem sboru se stal Jaroslav Brabec. Zemřelo 6 členů sboru, nikdo z pozůstalých nicméně 
nepožádal o církevní pohřeb.

Hospodaření a správa sboru

V březnu bylo zvoleno staršovstvo na další šestileté období. Kurátorem byl zvolen br. Petr 
Carda ze Svitav, místokurátorkou s. Pavlína Hnátová z Radiměře. Dalšími členy jsou Josef 
Bodeček, Jiří Brýdl, Věra Konečná, Anna Kotoučková, Zdeňka Marková, David Šmída (pokladník).
Co se podařilo: již začátkem roku jsme zakoupili ozvučovací zařízení (bezdrátový mikrofon a 
sluchátka), které umožňuje jednotlivcům zesílit mluvené slovo do sluchátek. Bezdrátové řešení 
umožňuje přenést zvuk mimo modlitebnu. Zařízení využívá br. farář také při Hovorech nad Biblí v
penzionu pro seniory. Větší, ale jistě velmi doceněnou investicí byla koupě deseti rozkládacích 
stolů. Flexibilita různých úprav zpříjemnila a zjednodušila mnohá setkání. 

V létě se za pomoci seniorátních mládežníků podařilo nově vylíčit místnosti v uprázdněném 
bytě v Radiměři, kam se následně nastěhoval vikář Kamil Vystavěl s rodinou. Jsme rádi, že byt 
může alespoň takto dočasně sloužit.

Sborové hospodaření skončilo s kladným výsledkem přes sto tisíc korun. Jsme vděčni všem
přispěvatelům. Na salárních příspěvcích (přispělo 98 členů sboru) jsme opět vybrali o něco více 
(celkem 255.380,-), což je žádoucí vhledem ke zvyšujícím se odvodům do Personálního fondu, z 
jehož prostředků je hrazena část platů kazatelů a dalších pracovníků církve. Je třeba počítat s tím, že
tyto odvody budou výrazně narůstat po dalších 15 let v souvislosti s přechodem na samofinancování
církve. Výše salárních příspěvků se pohybuje od několika set do desítek tisíc korun. Vhodným 
měřítkem pro výši finanční obětavosti zůstává 3 až 5 % čistého příjmu. Přibývá těch, kteří 
přispívají pravidelným měsíčním převodem. 

Z důvodu potřebných úspor (výhledově oprava střechy) staršovstvo předkládá rozpočet s 
plánovaným kladným hospodářským výsledkem.

Pokročili jsme v jednání o vybudování bezbariérového přístupu. Máme k dispozici studii 
(jedná se o šikmou rampu, která by ústila do předsálí s dveřmi naproti dveřím stávajícím. Tabulkový
rozpočet přesahuje 300.000,- korun. Protože nemáme zatím zajištěny finanční prostředky, 
neobjevují se náklady v rozpočtu. V případě, že se podaří pokročit, předloží staršovstvo upravený 
rozpočet, který by podléhal schválení sborovým shromážděním. Za pomoci zkušené odbornice 
přemýšlíme také o úpravách sborových prostor. Letos bychom také rádi svépomocí renovovali 
dřevěnou část plotu kolem farní zahrady ve Svitavách. 
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Přehled hospodaření v roce 2015

Vy, kdo přispíváte složenkou, máte ji přiloženu. Jinak můžete přispívat převodem na sborový účet 
(FIO 2600272471 /2010, v případě saláru je nejvhodnější řešení trvalým měsíčním nebo čtvrtletním
příkazem) nebo osobně do sborové pokladny v Radiměři nebo ve Svitavách. Při platbě převodem 
uvádějte prosíme jako variabilní symbol své osobní číslo (uvedeno na adresním štítku, nebo ke 
zjištění ve farní kanceláři). Jako specifický symbol: 1 – salár, 2 – Jeronýmova jednota, 3 – dary na 
potřeby sboru, 4 – měsíční sbírky „do pokladničky“ vyhlašované při bohoslužbách.
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VÝDAJE
kancelářské potřeby a drobný spotřební materiál
pohoštění, káva, čaj, víno

energie (elektřina, voda, plyn, pevná paliva)
odvedl celkově sbor za energie
příspěvek kazatele dle podružných měřičů

cestovné kazatel
internet, poštovné a ostatní
pojistné, cestovné hosté
údržba, opravy a investice

ozvučovací zařízení
skládací stoly
malování a opravy Radiměř

úklid sborových prostor
časopisy a knihy k prodeji

Výdaje celkem

PŘÍJMY
sbírky na sborové účely 
dary členů sboru 
salár 
dotace a jiné dary

město Svitavy
obec Radiměř

prodané knihy a časopisy
příjmy z pronájmu

382 úroky
Příjmy celkem
Rozdíl

Vedle toho vybráno a odvedeno:
celocírkevní a seniorátní sbírky
Jeronýmova jednota, HDL, JTD

Adopce na dálku (odvedeno 5000,-)
Sbírky celkem, tj. 15 % příjmů sboru

38 098 
8 693 
6 735 knihy (včetně vánočních dárků pro děti),

příručky pro NŠ, časopisy pro sbor, ročenky věnované jako dary sboru
38 355 

68 355 
30 000 

16 352 
7 091 
5 424 

72 231 
16 692 
34 570 
7 367 

6 000 
8 911 

117 320 seniorátní a celocírkevní odvody, včetně příspěvku 
na platy kazatelů a církevních pracovníků

325 210 

91 286 
13 726 

255 380 
49 800 

30 000 
4 000 

5 402 
18 720 

434 696 
109 486 

15 884 
18 280 
35 771 sbírky na jiné charitativní účely - „Pokladnička“

(Konto bariéry, Nepál, Armáda spásy, uprchlíci, Nelinka Popelková, Lékaři bez hranic)

6 061 
75 996 



Sborový výlet do Polska
V říjnu loňského roku jsme se vypravili se svitavským sborem na víkendový pobyt za krajany 

do sousedního Polska. K dobré atmosféře výletu přispíval téměř plně obsazený autobus. Byli jsme 
rádi, že v našich řadách nechyběl farář našeho sboru br. Filip Keller. Průvodcem zájezdu byl 
emeritní farář Petr Brodský. Organizační věci před zájezdem i během zájezdu zajistil br. David 
Šmída.

Potomci českých exulantů ze Slezska založili v roce 1818 Kolonii Kučov. V roce 1852 tak 
vznikl evangelický reformovaný sbor. Roku 1896 pak postavili svůj kostel. Kučov ale musel 
ustoupit povrchovým dolům, a tak se někteří obyvatelé přestěhovali do Slezska, Zelova a Lodže.

Poblíž Kučova v Kleszczově byl postaven kostel nový, který jsme společně navštívili. Čekalo 
nás vřelé přijetí zdejšími evangelíky.

Druhý den jsme docestovali do Lodže, kde nás opět očekávali členové evangelicko-
reformovaného sboru. Tento sbor má svoji historii spojenou s vývojem textilního průmyslu 19. a 
20. století. Prohlédli jsme si jejich kostel postavený v r. 1932. 

Odpoledne se konalo setkání se členy zelovského sboru při kávě, čaji a dobrotách, které 
přichystaly místní sestry. Kurátor zelovského sboru Karel Pospíšil a náš br. farář představili své 
sbory. Děti navštívily rodinnou sklárnu, kde si samy mohly ubrousit skleněnou kuličku. Nedělní 
bohoslužby vedl zelovský farář Tomasz Pieczko a náš br. farář měl kázání. Pěvecký kroužek ze 
Zelova zazpíval i píseň v češtině, což bylo pro nás velmi dojemné. Radostné setkání našeho sboru a 
zelovského bylo zakončeno společným obědem při „bigosu“ v obnoveném sborovém domě.

A pak již následovalo upřímné poděkování za krásné chvíle prožité s našimi zelovskými 
přáteli.

Za bezpečný návrat domů vděčíme našim spolehlivým řidičům, Hnátovým z Radiměře.
Doufám, že toto první setkání členů sborů zelovského a svitavského nebylo setkáním 

posledním. Každopádně, dobrá věc se podařila!
Zdeňka Marková

Několik slov k opakované volbě faráře sboru 
V podzimním sborovém dopisu jsme členy sboru informovali o opakované volbě faráře, která 

se podle církevních řádů musí konat, protože br. Filipu Kellerovi končí 31. srpna 2016 sedmiletá 
doba, na kterou byl zvolen. 

Opakovanou volbu staršovstvo považuje za příležitost k hodnocení práce sboru i faráře, a 
proto jsme členy sboru vyzvali, aby se k práci sboru i faráře vyjádřili, a to případně i anonymně 
(„do krabice“). 

Mnoho ohlasů nebylo. Jeden člen sdělil své vyjádření členovi staršovstva a jedna členka sboru
se k práci faráře vyjádřila při bohoslužbách. Onen příspěvek při bohoslužbách hodnotil práci faráře 
jednoznačně kladně. Žádné kritické připomínky nebyly. 

Staršovstvo se k rozhovoru o tomto tématu sešlo v listopadu 2015 na celodenním výjezdním 
zasedání u Marků v Sudicích. Jeden člen staršovstva před schůzí k tomu předal podrobné písemné 
vyjádření, které měli ostatní k dispozici. 

Snažili jsme se hodnotit práci sboru v jednotlivých oblastech a staršovstvo se jednoznačně 
shodlo na tom, že si práce br. faráře Kellera váží a že po dobu jeho dosavadního působení došlo k 
oživení sborové práce. Staršovstvo vítá, že br. farář je ochoten přijmout volbu i na další období. 
Podle nynější úpravy církevních řádů může být volba provedena jen na dobu pěti let. 

Je tradicí, že vlastní volby se kandidát neúčastní. Protože jsme chtěli, aby se br. farář Keller 
zúčastnil výročního sborového shromáždění, které projednává běžné sborové záležitosti, rozhodli 
jsme se, že výroční sborové shromáždění proběhne 6. března 2016 po bohoslužbách ve Svitavách. 
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Volební sborové shromáždění se bude konat o týden později, v neděli 13. března 2016, a to na
obou místech, kde se konají bohoslužby, t.j. v 8.00 hodin v Radiměři a v 9.30 hodin ve Svitavách. 
Volební sborové shromáždění povede a při bohoslužbách bude kázat farář Ivo David z Moravské 
Třebové.

Petr Carda, kurátor

Pravidelná setkání
Bohoslužby Svitavy neděle v 9:30

1. neděli v měsíci večeře Páně a posezení po 
bohoslužbách
3. neděli v měsíci Rytmické bohoslužby

Radiměř sudá neděle v měsíci v 8:00

Biblické hodiny Svitavy středa v pět na půl šestou
Radiměř čtvrtek 14:00 (čtrnáctidenně dle domluvy)

Hovory nad Biblí Penzion Lány středa 9:30
Náboženství Svitavy pátek 13:15 mladší děti, 15:00 starší děti

Mládež Svitavy pátek 19:00
Třicátníci Svitavy poslední týden v měsíci od 20:00 (dle domluvy)

Kavárnička Svitavy třetí úterý v měsíci 10:00
Ztišení se zpěvy z Taizé Svitavy* druhý čtvrtek v měsíci 18:00

* Večerní ztišení se zpěvy z Taizé se konají střídavě na těchto místech:  V modlitebně ČCE na 
Poličské, v kostele Navštívení Panny Marie (Bílý na náměstí), v kapli sv. Jiří u nádraží.
Kavárnička je dopolední posezení, určené především pro starší a střední generaci. Zahajujeme 
pobožností, na kterou navazuje program velmi různorodých hostů.

Zajištění dopravy
Na všechny sborové aktivity zajišťujeme možnost dopravy pro ty, kteří se sami dopravit 
nemohou. Neváhejte této služby využít. Omezená pohyblivost by neměla bránit setkávání. V 
případě zájmu volejte na faru nebo pište SMS na 777 339 381 (farář), v Radiměři na 732 213 363 
(F. Hnát)

Velikonoční bohoslužby a setkání
neděle 6. března 9:30 Svitavy bohoslužby s večeří Páně, výroční sborové shromáždění

neděle 13. března 8:00 Radiměř bohoslužby, volba kazatele
9:30 Svitavy bohoslužby, volba kazatele

neděle 20. března 9:30 Svitavy bohoslužby, zpěv RAKOS
čtvrtek 24. března 17:30 Svitavy Sederová večeře (přihlášení přes web nebo na faře)

pátek 25. března 9:30 Svitavy bohoslužby s večeří Páně
16:00 Radiměř bohoslužby s večeří Páně

neděle 27. března 9:30 Svitavy bohoslužby s večeří Páně
14:00 Radiměř bohoslužby s večeří Páně

Farní sbor Českobratrské církve evangelické ve Svitavách tel: 461 105 263 
Poličská 3, 568 02 Svitavy email: svitavy@evangnet.cz 
číslo účtu: FIO 2600272471 /2010 
Farář Filip Keller                                mobil: 777 339 381 email: filip.keller@evangnet.cz
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